



Belgium, France, Italy, Spain, Switzerland  
Belgique, France, Italie, Espagne, Suisse



## THE CASADEAN SITES / LES SITES CASADÉENS

Incorporated into the programme "The Council of Europe Cultural Routes": 2012  
Incorporé au programme «Les Itinéraires Culturels du Conseil de l'Europe»: 2012

The "European Network of Casadean Sites" is a French association created on the 13th of October 2001, to mark the thousandth anniversary of St. Robert of Turlande, founder of the abbey of La Chaise-Dieu.

Born in La Chaise-Dieu in 1050, the Casadean congregation, following the rule of St. Benedict, spread rapidly, and prospered throughout Western Europe. For over seven centuries, the abbey was the head of a large network of abbeys and priories. With the Cluniac and Cistercian networks, La Chaise-Dieu in the Middle Ages was one of the three most important monastic congregations. In all, nearly nine hundred Casadean sites have been identified in five countries: France, Spain, Italy, Belgium, and Switzerland. The Casadean network is also characterised by its strong rural character, as the vast majority of sites are located outside urban areas.

The word "Casadean" comes from Casa Dei, "house of God" in Latin: it is the name that the abbey received before turning into "Chaise-Dieu", "the place where God resides". Therefore, a Casadean site is an element of architecture (abbey, priory, barn...) or an element of landscape which was attached to the Benedictine Congregation of La Chaise-Dieu and depended on the mother abbey. Created with the municipalities of La Chaise-Dieu (France), Burgos (Spain) and Frassinoro (Italy), the association hopes to contribute to building a humane Europe, based on this historic network. It therefore promotes cooperation and brings together cultural and touristic values around Casadean heritage, to enter into meaningful socio-economic development, across Europe. The association includes the communities with Casadean sites on their territories, associations, parishes or tourist offices that contribute to safeguarding and developing these sites, and anyone interested about the activities of the Casadean Network.

Le Réseau européen des sites casadéens est une association loi 1901 créée le 13 octobre 2001, à l'occasion du millième anniversaire de saint Robert de Turlande, fondateur de l'abbaye de La Chaise-Dieu.

Née à La Chaise-Dieu en 1050, la congrégation casadéenne, qui suit la règle de saint Benoît, s'est rapidement étendue, et a rayonné dans toute l'Europe de l'Ouest. Pendant plus de sept siècles, l'abbaye était à la tête d'un important réseau de prieurés et d'abbayes. Avec les réseaux clunisiens et cisterciens, La Chaise-Dieu constituera ainsi au Moyen Âge une des trois congrégations monastiques les plus importantes. En tout, ce sont près de neuf cent sites casadéens qui ont été recensés, dans cinq pays: France, Espagne, Italie, Belgique, et Suisse. Le réseau casadéen se caractérise également par son fort caractère rural, la grande majorité des sites étant situés hors des zones urbaines.

Casadéen vient de Casa Dei, «maison de Dieu» en latin: c'est le nom que reçut l'abbaye avant de se transformer en «Chaise-Dieu», le «lieu où réside Dieu». Un site casadéen est donc un élément architectural (abbaye, prieuré, grange...) ou paysager qui était rattaché à la congrégation bénédictine de La Chaise-Dieu et dépendait de l'abbaye-mère. Créée avec les communes de La Chaise-Dieu (France), Burgos (Espagne) et Frassinoro (Italie), l'association souhaite contribuer à la construction d'une Europe humaine, sur la base de ce réseau historique. Pour cela, elle favorise la coopération et rassemble les valeurs culturelles et touristiques autour du patrimoine casadéen, afin d'engager de véritables actions de développement socio-économique, à l'échelle de l'Europe. Elle regroupe les collectivités disposant sur leur territoire d'un site casadéens, les associations, paroisses ou offices de tourisme qui contribuent à la sauvegarde et à la valorisation de ces sites, et toute personne intéressée par les activités du Réseau.



Réseau Européen des Sites Casadéens  
Mairie - Place Lafayette  
43160 La Chaise-Dieu - FRANCE  
E-mail: casa-dei@wanadoo.fr

[www.reseaucasadeen.eu](http://www.reseaucasadeen.eu)

 Réseau Européen des Sites Casadéens



INSTITUT  
EUROPEEN  
DES  
ITINERAIRES  
CULTURELS

[www.culture-routes.net](http://www.culture-routes.net)



[www.coe.int](http://www.coe.int)